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گوجه های صادراتی 
روزهای گذشته فیلمی در فضای مجازی منتشر شد که ۲۰۰ کامیون محموله های 
برگشتی صادراتی گوجه  از عراق امحا می شوند.رئیس اتحادیه محصولات کشاورزی در 
این زمینه گفته: صادرات محصولات بی کیفیت، سرمازده و در بسته بندی های نامناسب از 
سوی برخی صادرکنندگان ناشی، باعث برگشت محموله شده.فقدان برنامه صادرات عامل 
هدر رفتن سرمایه های ملی در ماجرای امحای گوجه های برگشتی از عراق بود، پس از معلق 

گذاشتن قانون انتزاع عملا متولی خاصی در بازار صادرات وجود ندارد.

اخبار ویژه ...

سیاسی

سرویس سیاسی- معاون رئیس جمهور 
در امور زنان و خانواده گفت: برجام منفعت های 
بسیاری داشــته، البته ایده آل نبود ولی براساس 
هوشمندی مذاکره کنندگان صورت گرفت. به 
همت اتحادیه انجمن های اسلامی دانشجویان 
اروپا نشســت » بازخوانی حرکت دانشجویی 
تسخیر لانه جاسوسی« با حضور معصومه ابتکار 
معــاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده و 
از اعضای تشکیلات دانشجویان پیرو خط امام 
در تســخیر سفارت آمریکا به صورت مجازی 

برگزار شد.
ابتکار در ابتدای این نشست گفت: 13 آبان 
نه فقط برای ایران و ما، بلکه معادلات بسیاری از کشورهای دنیا معادلات را تحت تاثیر قرار می 
دهد، یعنی اتفاقی است که به تاریخ نپیوسته و تاثیرات خود را دارد، مثلا ترامپ دیوانه که پایان 
کارش است، بارها از این موضوع به عنوان موضوعی که ناراحت شان کرده نام برده و این اقدام 
را دلیلی برای دشمنی با ایران می داند. وی ادامه داد: برای بررسی تسخیر لانه جاسوسی باید به 
شرایط سال 57 برگردیم، در آن اوضاع قانون اساسی نداشتیم، دولت موقت و شورای انقلاب 
سرکار بودند. هیچ کدام از ساختارهای رسمی حاکمیت همچون مجلس و دولت هنوز شکل 
نگرفته بود و تمام نظامات اطلاعاتی و امنیتی کشور در یک شرایط بسیار متزلزلی به سر می برد.
ابتکار اضافه کرد: اینجا دانشــجویان تصمیم گرفتند یک هوشیاری در برابر تحرکات 
آمریکا داشته باشند و در این خصوص جلساتی هم گذاشتند، این جمع بندی بود که توطئه 
هایی عیله انقلاب در حال شکل گیری است، ورود شاه به آمریکا هم باعث شد دانشجویان 
فکر کنند یک جریاناتی زیر پوستی برای براندازی و ناکام گذاشتن انقلاب در جریان باشد. این 
مسئله با بیانات امام)ره( همراه شد که گفتند دانشجویان و طلاب مبارزات خودشان با آمریکا 
ادامه دهند. معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده تاکید کرد: دانشجویان از چند گروه 
دور هم جمع شدند، نشست هایی گذاشتند و به این جمع بندی رسیدند که برای چند ساعت 
ســفارت آمریکا اشغال شــود که البته آقای احمدی نژاد و سیدزاده از دانشجویانی بودند که 
مخالف این کار بودند. وی افزود: در نهایت تعداد کمی از دانشجویان با این نیت که بتوانند با هر 
اقدامی جلوی تحرکات علیه انقلاب را بگیرند از دیوار سفارت بالا می روند ولی جریان نفاق و 
سلطنت طلب ها سعی کردند از تسخیر کنندگان سفارت به عنوان بالاروندگان از دیوار سفارت 
نام ببرند. معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده در ادامه با اشــاره به تحریف هایی که 
درباره تسخیر سفارت شکل گرفت، گفت: ما می دیدیم که در آن زمان چقدر تحریف صورت 
می گیرد، تلاش بر این بود جریان دانشــجویی را به گونه دیگری نشــان دهند، اصرار داشتند 
بگویند دانشجویان مسلح  هستند در صورتی که اینگونه نبود، یا می گفتند این ها دانشجویان 
حکومتی هستند. ابتکار یادآور شد: مطالب مربوط به انقلاب دوم به سرعت در حال تحریف 
بود و متاسفانه جریانات داخلی هم آنچنان به این موضوع نمی پرداختند، الان هم می بینیم یک 

جریان داخلی پیشنهاد محاکمه دانشجویان پیرو خط امام را می دهد.
معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده اضافه کرد: دانشجویان از ابتدا سازماندهی 
خوبی داشتند و به خوبی موضوع را اداره کردند، البته پیش بینی دانشجویان این بود که دو تا سه 
روز در سفارت باشند ولی بعد امام)ره( این کار را تائید کردند و بعد هم ایشان تصمیم گرفتند که 
دانشجویان چگونه عمل کنند و بعد هم شاهد یک موج عظیمی از حمایت های مردمی بودیم 
و از شهرهای مختلف شاهد حضور مردم در مقابل سفارت بودیم. وی گفت: تسخیر سفارت 
امریکا جریان عظیمی بود اما حمله به سفارتخانه های انگلیس و عربستان اقدامی غلط و نابجا 
بود چون زمانی این اتفاقات افتاد که نظامات حاکمیتی مستقر بودند و شرایط باثباتی داشتیم و 
ساختارهای کشور شکل گرفته بود. ابتکار تصریح کرد: هیچ کدام از دانشجویان خط امام را 
پیدا نمی کنید که بگوید من از این کار پشیمان هستم، ممکن است بگویند باید برخی آسیب ها 
نبود یا خیلی این اقدام زمان نمی برد ولی پشیمان نیستند. ابتکار ادامه داد: انجمن های اسلامی 
دانشــجویان ) دفتر تحکیم( آن زمان به عنوان اتحادیه شکل گرفت و یک شورای مرکزی از 
دانشگاه های تهران حضور داشتند و بعد هم از دانشگاه های شهرهای دیگر هم اضافه شدند، 
برای حضور در این جمع دانشجویان اولا مسلمان بودند و بعد پیرو خط امام. معاون رئیس 
جمهور در امور زنان و خانواده گفت: در آن زمان برخی گفتند یک بیانیه بدهیم، اما در نهایت 
تصمیم جمع بر این شد که تسخیر سفارت انجام شود، آقایان احمدی نژاد و سیدنژاد به شدت 
مخالف بودند و وقتی دیدند قرار است چنین کاری را انجام بدهیم گفتند ما می رویم به دولت 
می گوییم. وی درباره سوال یکی از دانشجویان اظهار داشت: دیدگاه  ها امروز به تبع موقعیت 
ها تفاوت کرده است. نمی توانیم بگویم سال 58 دانشجویان خیلی اهل محاسبه بودند اما اقدام 
دانشجویان را امام تائید کرد و یقینا این جریان تحولات را تحت تاثیر قرار داد. ابتکار اضافه 
کرد: برخی ها می گویند عراق به دلیل تسخیر سفارت، به ایران حمله کرد در صورتی که عراق 
از قبل هم آماده بود و اسناد آن در سفارت هم وجود داشت. وی گفت: خبرنگاران خارجی در 
زمان تسخیر با ما مصاحبه می کردند اما بعد فهمیدیم که دارند تحریف می کنند به همین دلیل 
ما هم تدابیری اندیشیدیم. مثلا 5۰ آمریکایی به عنوان میهمان دعوت شدند تا بیایند از نزدیک 

وضعیت را ببینند و بروند بگویند واقعیت چه بود. 
در ادامه یکی از دانشجویان از ابتکار پرسید که شما گفتید از روز سوم بعد از تسخیر به 
جمع دانشجویان اضافه شدید، آیا اگر بحث حمایت امام و مردم در آن زمان اتفاق نیفتاده بود 

باز هم این اقدام را انجام می دادید؟
ابتکار در پاسخ به این سوال گفت: این بستگی به میزان اعتماد و شناختی داشت که از 
بچه ها داشتم ولی فکر نمی کنم تغییری در تصمیم من ایجاد می شود در هر صورت اقدام پر 

خطری بود، من با خانواده مشورت کردم، آنها هم در نهایت پذیرفتند.
در ادامه یکی از دانشجویان از ابتکار پرسید چرا شما در سال 58 معتقد به تسخیر سفارت 

بودید ولی الان از بحث مذاکره حمایت می کنید؟
معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده در پاســخ گفت: این شــرایط زمانه است، 
یعنی هر زمان باید یک تدبیری داشته باشید، یعنی باید ببینی الان امنیت کشور با چه روشی 
تامین می شود. برجام اثبات کرد دنیا متوجه شود ایران جنگ طلب نیست و اگر راهی هست 
تا منافع ایران تامین شود گفت وگو خواهد کرد و بعد یک اتفاق شفاف و روشنی افتاد و یک 
سری تهدیدها را کم کرد.  وی گفت: ایران جایی که لازم باشد، می جنگد، جایی که لازم باشد، 

دفاع می کند و جایی هم که لازم باشد مذاکره می کند. 
ابتکار با اشاره توسعه صنعت هسته ای و نظامی در دولت های سازندگی و اصلاحات 
گفت: ما یک زمان می بینیم به سرزمین های ما تعرض می شود و نیاز است سردار شجاع مانند 
سردار سلیمانی باشد و از ایران و از اسلام دفاع کند، باید ببنیم در شرایط مختلف چگونه باید 
عمل کنیم اما ما نباید کلیشه ای فکر کنیم باید ببینیم در زمان های مختلف چه باید کرد. اگر ما 
برجام را نداشتیم امروز نمی توانستیم یک اجماع علیه آمریکا ایجاد کنیم. ما باید جامع تر ببنیم.
معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده گفت: آمریکاست که شیطنت و عهدشکنی 
می کند وگرنه ما سر پیمان بودیم، هنوز هم آن میز مذاکره وجود دارد اما یک سری شروط و 
الزمات وجود دارد. در ادامه این نشســت یکی از دانشــجویان درباره حضور فرزند ابتکار در 

آمریکا و اینکه چگونه توانسته گرین کارت بگیرد، پرسید.
ابتکار در پاسخ به این سوال گفت: در این رابطه هم شاهد موارد تحریف و نفرت فراکنی 
هستیم وگرنه سالانه هزار دانشجو می روند، درس می خوانند و برمی گردند، پسر من از طریق 
ویزای دانشجویی رفته، بعد هم به ایران بازخواهد گشت. ما می بینیم کسی مثل مسیح علینژاد هر 
روز یک دروغی در این باره می گوید.  وی خاطرنشان کرد: برجام منفعت های بسیاری داشته، 
یکی اینکه غیر آمریکا همه کشورها سر این توافق ایستادند، یکی اینکه از تحریم تسلیحاتی 
درآمدیم، برجام از جنبه سیاســی منافع خیلی زیادی برای ما داشــت و این توافق باعث شد 
دست برتر را داشته باشیم که بگوییم ما جنگ طلب نیستیم، در همان فاصله کوتاهی که برجام 
عملیاتی شد ما دستارودهای خوبی داشتیم، البته برجام ایده آل نبود اما براساس هوشمندی 
مذاکره کنندگان صورت گرفت. شاید اگر عده ای برخی از مسائل را امنیتی نمی کردند ما با 

مذاکره می توانستیم از اقتدار کشور دفاع کنیم.
یکی از دانشجویان در ادامه گفت که یکی از دستاوردهای مهم برجام این بود که نشان 
داد آمریکا قابل اعتماد نیست، من دوست داشتم ترامپ بماند چون واقعیت  های آمریکا را 

بدون روتوش نشان می داد. امیدواریم خدا از شر بایدن هم ما را حفظ کند.
ابتکار گفت: چرا ما کاری کردیم که حتی وقتی می خواهیم با چین کار کنیم می گویند 

FATF و پالرمو ندارید، مگر ما به دنبال اقتصاد درون زا و بیرونزا نیستیم؟ 
وی بــا بیان اینکه ترامپ ضد ایرانی ترین رئیس جمهور آمریکا بود، اضافه کرد: بایدن 
از ابتدا گفته به تمام معاهدات بین المللی از جمله برجام برمی گردم، این خیلی با برخوردی 
که ترامپ دارد و پیمان شــکنی کرد، تفاوت دارد. چرا ما نباید از این فرصت برای کشــور 

استفاده کنیم؟
معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده گفت: هیچکس ذوق زده نمی شود که بایدن 
آمده، ولی اینکه قاتل سردار سلیمانی شکست بخورد مهم است و اگر بایدن رئیس جمهور 
بود در آن موقع، معلوم نبود چنین دستوری بدهد. وی گفت: باید واقعیت ها در نظر بگیریم، 
مردم آمریکا بین بد و بدتر بایدن را انتخاب کردند ما باید از این فرصت شکافی که در آمریکا 
به وجود آمده اســتفاده کنیم و خرابکاری های ترامپ را ترمیم کنیم تا بتوانیم در صحنه بین 
الملل کار کنیم. ابتکار درباره این سوال که چرا با توجه به اینکه شما در تسخیر سفارت حضور 
داشتید به فرزند شما برای حضور در آمریکا ویزا داده اند، گفت: قبلا هم گفتم که او با ویزای 
دانشجویی رفته، با خانم و فرزندش هم رفته که درسش را بخواند، او که جزو تسخیر کننده 

ها نبوده و مادرش جزو تسخیر کننده های سفارت است.

معصومه ابتکار: 

اصولگرایان خودشان از مذاکره بدشان نمی آیدپسرم رفته آمریکا درس بخواند

 نه چراغ سبز بی پاسخ به بایدن بدهیم و نه 
سطح تنش را بالا ببریم

سرویس سیاسی- »مصطفی هاشمی 
طبا«، فعال سیاســی اصلاح طلب، با اشاره 
به انتخابات آمریکا و حواشی پیرامون آن 
گفــت: برخی تندروها که به اصطلاح می 
گویند اصولگرا هســتند از جانب اصلاح 
طلبان حرف های خاصی را بیان می کنند، 
این اظهارات عجیب است. اصلاح طلبان 
وضعیت کشــور را مورد تحلیل قرار می 
دهند و طبیعی اســت وقتی بایدن بر ســر 
کار بیاید، نوع برخوردش با کل مسئولین 
داخلی و خارجی نسبت به ترامپ متفاوت 
است، این دلیل نمی شود که بگویند اصلاح 

طلبان خواهان مذاکره هستند.
او ادامــه داد: فرقی نمی کند، ترامپ 
یا بایدن در شــرایطی که مناســب باشد 
خودشان خواهان مذاکره با ایران هستند، 
اینگونه نیست که بگوییم اصلا مذاکره نمی 
کنیم، اگر رئیــس جمهور آینده امریکا به 
برجام بازگردد، در قالب برجام می توان با 
او مذاکره کرد. اصولا دموکرات ها نسبت 
بــه جمهوری خواهان نرم تر هســتند اما 
این نکته را هــم باید در نظر گرفت، همه 
اتفاقات بدی که در خاورمیانه رخ داده در 
زمان قدرت دموکرات ها بوده است؛ زیرا 
سیاســت خارجی آمریکا توسط شورای 
روابط خارجی آمریکا تدوین می شــود 
بنابراین اگر بایدن هم انتخاب شود، گویی 

که مواضعش ممکن است مقداری نرم تر 
باشد و به اصطلاح بخواهد دنباله کار اوباما 
را بگیــرد اما این به موضع ایران بســتگی 

دارد.
هاشمی طبا بیان کرد: منتخب امریکا 
اگر به برجــام برگردد در قالب برجام می 
توان مذاکرات مختلفی را به انجام رساند با 
این شرط که تحریم های آمریکا، برداشته 

شود.
او گفــت: اصولگرایان و گروه های 
دیگــر هیچ کدام برنامــه داخلی ندارند و 
فقــط حرف های گنده گنــده می زنند و 
از میان صحبت هایشــان، راهکاری برای 
رفع مسایل مملکت پیدا نمی شود. مسأله 

پیچیده اســت، باید طرح مشخصی برای 
اداره کشــور منهای رابطه با آمریکا داشته 

باشیم.
هاشــمی طبا ادامه داد: اصولگرایان 
خودشــان از مذاکره بدشان نمی آید، آنها 
مشتاق هســتند. اگر اداره اجرایی کشور 
دســت آنها بیفتد می فهمند که کاری نمی 
تواننــد انجام  دهند و نمی دانند باید چکار 
کننــد. رابطه های اقتصادی ایران بســیار 
پیچیده اســت و به این سادگی نیست که 
فقط حرف بزنیم. مجلسی ها طرح و لایحه 
بــه دولت بدهند و بگویند دولت روحانی 
موظف است این کارها را انجام بدهد، اما 
آنها لایحه ای برای برون رفت از مشکلات 

ندارند؟ چرا وقتی دولت روحانی در بازار 
به قیمت آزاد ارز می فروشــد مجلس می 
گوید دولت حق نــدارد در بازار ارز آزاد 
بفروشــد. آنها نمی دانند راه چیست، هر 
وقت توانستند راه را نشان دهند حرفشان 

هم درست می شود.
او  در رابطه با صحبت های محســن 
رضایی مبنی بر اینکه درآمد ســالانه را به 
5۰ هزار دلار در ســال می رسانیم، گفت: 
چگونه می توانیم درآمد سرانه را 5۰ هزار 
دلار کنیم؛ اگر شدنی است راهکار بدهند، 
یاید خط مشــی و برنامه ریزی داشــت. 
جالب اســت که به دلار هــم می گویند 
یعنی همه دنبال دلار هستند و چشمشان به 
آمریکا اســت. به ریال بگویید چرا به دلار 
مطرح می کنید؛ متاسفانه خودمان را وابسته 
به آمریکا و پول آمریکا می دانیم، زمانی که 
توانســتیم وابستگی به دلار را از بین ببریم 

آنوقت می توان کاری کرد.
هاشمی طبا ادامه داد: به ملانصرالدین 
گفتند وســط دنیا کجاست، یک میخ روی 
زمین کوبید و گفت همین جاست. آقایان 
فقط جمله بندی نکنند و با واقعیت مسایل 
روبرو شــوند که چگونه می شود، این راه 
را ســامان داد و چگونه می شود به درآمد 
ســرانه 5۰ هزار دلار رســید. حرف زدن 

کاری ندارد، اثبات آن مهم است.

سرویس سیاسی- یــک کارشناس 
مســائل سیاســت خارجی گفت: تلاش 
بــرای این همانی بین ترامپ و بایدن تنها 
موجب می شــود که دوباره سیاست های 
منطقه ای آمریکا در دســت دشمنان ایران 
مثل کشورهای مرتجع و رژیم صهیونستی 
قرار بگیرد. آنها در دوره ترامپ بازی های 
کثیفی را علیه ایران شکل دادند و الان نمی 

توانند ناراحتی خودشان را پنهان کنند.
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا 
نتیجــه ای غیرقابل تصــور برای ترامپ 
داشــت، کسی که گفته بود بعد از پیروزی 
دوباره فشــار بر ایران را افزایش خواهد 
داد اما با روی کار آمدن بایدن حالا امیدها 
برای احیای دیپلماسی بین ایران و آمریکا 
دوباره زنده شده است. در این میان خیلی 
هــا معتقدند محمد جواد ظریف اگر وارد 
انتخابات 14۰۰ شــود، یکی از دو قطب 
اصلی رقابت خواهد بود و گفتمان غالب 
بــر آن کارزار هم سیاســت خارجی می 

شود.
حشــمت الله فلاحت پیشه درباره 
جلــب شــدن توجهات بــه ظریف بعد 
از پیــروزی بایند در انتخابات ریاســت 
جمهوری آمریکا به نامه نیوز گفت: حوزه 
سیاســت خارجی به ویــژه در موضوع 
آمریکا در شورای عالی امنیت ملی تصمیم 

گیری می شود. 
اگــر تصمیم به تنش زدایی باشــد، 
وزارت خارجــه وظیفه خطیری برعهده 
اش خواهد بود اما اگر تصمیم این نباشــد 

شرایط دیگری پیش می آید.
وی بــا بیان اینکه دیوار بی اعتمادی 
بین ایران و آمریکا چهل سال است که روز 
به روز ضخیم تر و بلندتر می شود، افزود: 
ترامپ بیش از حد نرمال دشــمنی با ایران 
پیش رفت و سیاســت جبری صفر را در 
قبال ایران دنبال کرد بنابراین آمدن بایدن 

یعنی تفاوت جدی با آن سیاست.
این کارشــناس مســائل سیاست 
خارجــی با بیان اینکه مــا هم اکنون باید 
از دو نوع موضعگیری پرهیز کنیم، اظهار 
کــرد: نخســت معتقدم بــدون توجه به 
آنچه در چهار سال گذشــته اتفاق افتاده 

گام برداشــتن و دادن چراغ سبزهای بی 
پاســخ به دولت بایــدن در تضاد جدی با 
سیاســت و منافع کلان کشور است و آنها 
را تضعیــف می کند. ثانیا از اتخاذ موضع 

گیری های تند باید پرهیز کنیم.
وی با بیان اینکــه بایدن برای تنش 
بــا ایران نیامده اســت یعنی تنش با ایران 
در دســتورکار او قرار نــدارد افزود: در 
زمان اوباما اتخاذ یکســری موضع گیری 
های تند، فرصت های سیاســت خارجی 
ایران را از بین برود چون معتقدم در چهل 
سال گذشته اوباما با همه روسای جمهور 

آمریکا متفاوت بود.
 البتــه منتقدان این نگاه من شــاید 
بگوینــد »اوباما تحریم هــای فلج کننده 
علیــه ما اعمال کرد« اما نباید این حقیقت 
را هم نادیده بگیریم که اوباما 915 تحریم 
از 1۲48 تحریم را برداشت. کسی که این 
را نبیند نمی خواهد واقعیت ها را در حوزه 

سیاست خارجی مدنظر قرار دهد. 
این استاد دانشگاه تأکید کرد: ترامپ 
برخی یکســری دشــمنی ها بــا ایران را 
فراحزبی کرد، او با به شــهادت رساندن 
سردار حاج قاسم سلیمانی، مشکل جدی 
را در روابط ایران و آمریکا به وجود آورد. 
البته ایران نیز با اقدام بی ســابقه حمله به 
پایــگاه آمریکا، گزینه نظامــی ترامپ را 
تحقیر کــرد. امروزمعتقدم در این اوضاع 
بایــد مراقبت کرد که برخــی ها نیایند با 
مواضع تند ســطح تنــش را بالاتر ببرند. 
یادمان نرود که لحن پمپئو نسبت به ایران 

و مقامــات ایران بــی ادبانه و توهین آمیز 
بود، قطعا لحــن بایدن به هیچ عنوان این 

طور نخواهد بود.
وی دربــاره نامــزدی ظریــف در 
انتخابات ریاســت جمهوری سال 14۰۰ 
و حاکم شــدن گفتمان سیاست خارجی 
بر آن رقابت ها توضیح داد: گفتمان حاکم 
بر انتخابــات 14۰۰ اقتصادی اســت نه 
سیاســت خارجی. آنچه تا دل خانه های 
مردم نفوذ کرده مســائل مربوط به اقتصاد 
اســت، حالا اینکه چقدر از این مسئله به 
حوزه سیاست خارجی ربط دارد موضوع 
دیگری اســت. انتخاباتی کردن مناسبات 
آینده بایدن با ایران یک اشتباه استراتژیک 

است که نباید اتفاق بیفتد.
این نماینده ادوار مجلس تأکید کرد: 
بعد از روی مشخص شدن پیروزی بایدن 
دلیــل آنکه مقداری التهابات اقتصادی در 
ایران کاهش یافت، این بود که ترامپ نماد 
تحریم و فشــار اقتصادی به حساب می 
آمد، الان سیاستمداران باید به فکر اقتصاد 
باشــند نه انتخابات ریاســت جمهوری. 
یکسری کاســبان تحریم در ایران هستند 
که با پیروزی بایدن منافع خودشــان را از 

دست رفته می بینند. 
وی افزود: کاسبان تحریم تلاش می 
کنند به طرح یکســری مباحث تنش آمیز 
دامن بزنند چون آمدن بایدن منافع آنها را 

به خطر می اندازد. 
در چهار ســالی که مردم ایران زجر 
می کشیدند آنها به سودهای کلان رسیدند 

و توانستند از کانال هایی که دارند انحصار 
اقتصــادی برای خود ایجــاد کنند، آنها با 
بهره گیــری از امتیازات دولتی، کالاهایی 
را وارد می کردند و این کالاها را با قیمت 

ارز آزاد به مردم می فروختند.
وی مشابه سازی بین ترامپ و بایدن 
را ظلم به سیاســت خارجی کشور خواند 
و افــزود: همان طور کــه اوباما با ترامپ 
تفاوت جدی داشــت، بایدن هم با ترامپ 
متفاوت است. تلاش برای این همانی بین 
ترامپ و بایدن تنها موجب می شــود که 
سیاســت های منطقه ای آمریکا در دست 
دشــمنان ایران مثل کشورهای مرتجع و 

رژیم صهیونستی قرار بگیرد. 
آنهــا در دوره ترامپ بــازی های 
کثیفی را علیه ایران شکل دادند و الان نمی 

توانند ناراحتی خودشان را پنهان کنند.
فلاحت پیشــه بیان کــرد: امروز از 
برخی شــهرهای سرزمین های اشغالی به 
عنوان شهرهای خاموش یاد می کنند. الان 
ناراحتی نتانیاهو کمتر از ترامپ نیســت. 
در گام اول بایــد از تصاعد بحران و تنش 
بــا آمریکا پرهیز کرد و گام های بعدی را 
متناسب با گام های عملی آمریکا برداریم.

وی افزود: بایــدن در ابتدا موضوع 
دیپلماسی را در قبال ایران مطرح خواهد 

کرد. 
البته شــاید مباحثی را درباره منطقه 
و حقــوق بشــر را نیز در کنــار موضوع 
سیاســت خارجی بیاورد امــا تأکیدش 
روی دیپلماســی خواهد بــود و باید دید 
در این حــوزه چه گام عملی بر می دارد. 
اگــر بایدن به مأموریت بیش از 5۰۰ ناظر 
وزارت خزانه داری آمریکا در سراسر دنیا 
پایان دهد یا تعداد آنها را کم کند یک گام 

عملی برداشته است. 
این کارشــناس مســائل سیاست 
خارجــی با بیان اینکــه قطعا لحن مثبت 
دولت آینده آمریکا در قبال ایران بیشتر از 
گذشته است اما این به معنای رفتار مثبت 
نیست، افزود: بخشی از تحریم های ایران 
را دموکــرات های کنگره آمریکا طراحی 
کردند، پس نباید به الفاظ خوشبین باشیم 

و باید فرق بین عمل و لفظ را بدانیم.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: وقتی بایدن بر سر کار بیاید، نوع برخوردش با کل مسئولین داخلی و خارجی نسبت به ترامپ 
متفاوت است، این دلیل نمی شود که بگویند اصلاح طلبان خواهان مذاکره هستند.

هاشمی طبا فعال سیاسی اصلاح طلب: 

حشمت الله فلاحت پیشه کارشناس مسائل سیاست خارجی؛
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بازار خودرو 

انتخابات الکترونیکی 

رد نمی کند

اظهور یک  پوپولیست 

ناپخته بود

کنایه به روحانی

اجماع کنند

نسرین ستوده 

بازداشت شد

ستاد انتخابات 

با ریزش قیمت دلار، قیمت خودرو نیز روندی کاهشی پیدا کرده به طوری که شاهد افت 
3۰ تا 5۰ میلیون تومانی قیمت برخی خودروها هستیم.قیمت پراید 131 در بازار در حالی به 
1۰۰ میلیون تومان رسیده که قبلا تا 13۰ میلیون تومان نیز بالا رفته بود.فروشندگان منتظر رشد 
دوباره و مشتریان در انتظار افت بیشتر قیمت ها هستند اما به گفته رئیس اتحادیه نمایشگاه داران 

خودرو، اگر نرخ ارز ثابت باشد،  گره رکود بازار نیز باز می شود و معاملات رونق می گیرد.

سخنگوی شورای نگهبان گفت : طرح تامین کالاهای اساسی هنوز از سوی مجلس 
به منظور بررسی بیشتر به شورای نگهبان ارسال نشده است.احتمال وارد بودن ایراد اصل 
75 قانون اساسی به طرح تامین کالاهای اساسی وجود دارد، مجلسی ها گفته اند که تلاش 
می کنند این ایراد را رفع کنند.بررسی طرح مالیات بر خانه های خالی در دستور کار شورای 
نگهبان قرار دارد و بحث های مختلفی نیز درباره آن وجود دارد؛ بنابراین ما ایرادات خود 
را نسبت به طرح مذکور اعلام کرده ایم و دوستان مجلس نیز به برطرف سازی اشکالات 
پرداختند. بنده فکر می کنم این ایرادات حل خواهند شد. هنوز پیشرفت خاصی در زمینه 
برگزاری انتخابات الکترونیک برای سال 14۰۰ حاصل نشده و کارشناسان شورای نگهبان 

مشغول مذاکره و رایزنی با وزارت کشور هستند و گفت وگوها ادامه دارد.

طیبه سیاوشی، درباه این که با توجه به سخنان سخنگوی شورای نگهبان در خصوص 
ثبت نام زنان در انتخابات ریاست جمهوری و بحث رجل سیاسی، آیا می شود گفت که بعد 
از گذشت سال ها در این دوره از انتخابات شاهد حضور زنان در میدان رقابت باشیم، گفت: 
رجل سیاسی یکسری شرایط عمومی و اختصاصی دارد؛ در شرایط عمومی جنیست در آن 
ذکر نشده است و افرادی که دارای سوابق خدمت به نظام هستند، می توانند در رقابت های 
انتخاباتی حاضر شوند. در دوره های قبل شورای نگهبان با استناد به زن بودن و یا جنسیت 
این افراد را رد نکردند. آقای کدخدایی چند دوره پیش گفتند که زنان هم می توانند شرکت 
کنند. فکر می کنم یک تعداد از خانم ها ثبت نام کنند؛ اما امیدوارم دلایل ردشان به آنها اعلام 

شود، چرا که معمولا گفته نمی شود و فقط به گفتن کلیات بسنده می شود.

مصطفی میرسلیم، نماینده تهران در مجلس و عضو ارشد حزب موتلفه گفت: عوام زدگی 
رئیس جمهور از عوام زدگی چند نماینده مجلس خســارت بارتر اســت. نطق های آتشین، 
ســفرهای متعدد و طرح هایی که 9۰ درصد آنها مقبولیت رأی آوری ندارند جنبه ای از عوام 
زدگی نمایندگان است که برای خودنمایی و حفظ محبوبیت در حوزه انتخابیه صورت می گیرد. 
مجلس نباید صحنه تاخت و تازِ خودنمایی نمایندگان شود. احتمال ظهور یک پوپولیست در 
14۰۰ در این اوضاعِ فلاکت بار بیشتر است.سرمنشأ بسیاری از فسادها در انحرافاتی است که در 
شهرداری تهران از ۲5 سال پیش شروع شد و سپس به نقطه اوج خود رسید و کل کشور را آلوده 
کرد.در انتخابات 14۰۰ گرایش مردم به اصولگرایان بیشتر است اما تا وضع نامزدها مشخص 
نشود نمی توان درباره نتایج احتمالی آینده نظر قطعی داد. مدیریت مجلس از راهبرد خاصی 
تبعیت نمی کند و تا حدودی متأثر از التهاب های اجتماعی است، در حالی که باید برعکس 
باشد. نمایندگان ابزار قانونی دارند، نیازی به فحش و فضیحت نیست. تقلیل دادن مجلس به 

هیات رئیسه و تقلیل دادن هیات رئیسه به رئیسِ مجلس فاجعه آفرین است.

عزت الله ضرغامی در بازخوانی روایت تاریخی اشغال سفارت آمریکا در ایران گفت: 
واقعا کسی پشیمان نیست. مقاطع سیاسی اقتضائاتی دارد که بعضی آدم ها وقتی حرف می 
زنند و یا مصاحبه می کنند در مقابل سؤالات متنوع جواب های متنوعی می دهند. وقتی 
برداشت از آن پاسخ ها، صرف نظر از قبل و بعد از آن، برجسته می شود، مطلب دیگری 
را القا می کند که این فرد با فلان چیز موافق و با فلان چیز مخالف است. من به این چیزها 
اهمیت نمی دهم. آنچه آدم ها خودشان صریحا می گویند ملاک است. ضرغامی ادامه داد: 
مثلا آقای اصغرزاده طراح و از چهره های مهم این حرکت بودند. وقتی با ایشان صحبت می 
کنم می گوید من همان ایده قبل را دارم. اگر همه چیز به آن مقطع برگردد، کار ما در آن مقطع 
بسیار درست بوده است. ممکن است بعدها آدم ها به این نتیجه برسند که اگر در شرایط 
دیگری می خواست این کار انجام شود، اشکال داشته باشد. کما اینکه عده ای حرکت خام 
و نپخته ای کردند و چند سال قبل برای اشغال سفارت انگلیس رفتند. کار بسیار غلطی بود 

و بسیار ضربه زد و هزینه هایش را دادیم و هیچ کس هم تأیید نکرد.

علی اعطا در توییتی نوشت: همه نگاه ها به انتخابات آمریکاست. طبیعی هم هست. 
امــا امیدوارم رئیس جمهور محترم و دولتمردان فرصت کرده باشــند به آمار پنجشــنبه 
درگذشتگان کرونا در تهران نیم نگاهی بیندازند. شاید قانع شدند که تهران باید تعطیل شود.

مرتضی طلایی درباره نقش جبهه پایداری در انتخابات 14۰۰ هم گفت: »به هر حال 
جبهه پایداری، یکی از گروه های فعال اصولگراست و اخیرا هم به حزب تبدیل شده است 
و می تواند نقش مؤثری در انتخابات داشته باشد اما تصور من این است که اگر دو قطبی میان 
اصولگرایان و اصلاح طلبان ایجاد شود، نیروهای پایداری خود را در قالب نیروهای انقلاب 
تعریف می کنند و با اکثریت اصولگرایان به اجماع می رسند؛ هرچند دیرهنگام«. این فعال 
سیاسی درباره احتمال اجماع بر سعید جلیلی هم خاطرنشان کرد: »آقای جلیلی چهره ای 
است که پایگاه اجتماعی بالایی دارد و اجماع بر او بستگی به شرایط متعدد دارد اما اصلا 
بعید نیست که در نهایت مجموع اصولگرایان در شرایط رقابت دو قطبی با اصلاح طلبان 
به این نتیجه برسند که باید بر او اجماع شود اما همه این ها بسته به آن است که نیروهای 

سیاسی با چه آرایشی وارد عرصه انتخابات بشوند«.

مرکز رسانه قوه قضائیه اعلام کرد: نسرین ستوده که در یکی از جرایم عمومی به حبس 
محکوم شده با موافقت دادیار ناظر بر زندان زنان به مرخصی رفت. این محکوم چندی پیش، 
به استناد بند ب ماده هفت آیین نامه نحوه تفکیک و طبقه بندی زندانیان مصوب 9/9/1385، 

به دلیل طی کردن دوران محکومیت در جرایم عمومی به زندان زنان منتقل شده بود.

دستگیری کارکنان در شهرداری ساری به بالاترین طبقه عمارت رسید و شهردار این 
شهر دستگیر شد. یک منبع آگاه دستگیری شهردار ساری و مسئول مالی توسط نیروهای 
امنیتی را تأیید کرد و درباره دلیل آن توضیحی نداد. در پی تشکیل پرونده تخلف بیش از 
چهار هزار میلیارد تومانی شــهرداری ساری در دادستانی مرکز استان، تاکنون بیش از 13 
کارمند و مدیر سابق و چهار تن از اعضای شورای شهر بازداشت شدند و پیگیری درباره 
اینکه آیا شــهردار ساری در ارتباط با پرونده تخلف مالی دستگیر شده یا خیر، ادامه دارد. 
رئیس کل دادگستری مازندران در آخرین نشست خبری خود با خبرنگاران عنوان کرده 
بود که احتمالاً این پرونده اختلاس شهرداری در دادگاه مفاسد اقتصادی بررسی می شود. 

معاون سیاسی وزیر کشور گفت: ستاد انتخابات سیزدهمین دوره ریاست جمهوری 
یازدهم و دوازدهم اسفندماه امسال با دستور وزیر کشور آغاز به کار می کند و ثبت نام ها از 
نامزدها و فرایند تعیین صلاحیت و سایر مسائل انتخاباتی سال آینده انجام خواهد شد. جمال 
عرف در حاشــیه نشســت شورای اداری استان و آیین تکریم و معارفه استانداران پیشین و 
جدید خراســان جنوبی در پاســخ به پرسش خبرنگار ایرنا اظهار داشت: سال 14۰۰ چهار 
انتخابات شامل انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم، شوراهای اسلامی شهر و روستا و دو 
میان دوره ای مجلس خبرگان و مجلس شورای اسلامی برگزار می شود و در واقع اکنون در 
تقویم برنامه میان دوره ای مجلس هستیم. عرف عنوان کرد: از اسفندماه تقویم انتخابات شروع 
خواهد شد و وزارت کشور در حال آماده کردن همه تمهیدات لازم در این زمینه است و  شاید 
مهمترین مساله این دوره نسبت به دوره های دیگر بحث کرونا و پروتکل های مربوطه است.


